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tǌŜƘƭŜŘ ŜȄƪǳǊȊƝ 

I ǇǊƻ ƭŜǘƻǑƴƝ Ǌƻƪ ƧǎƳŜ ǇǊƻ ǎǘǳŘŜƴǘȅ ǇǌƛŎƘȅǎǘŀƭƛ ōƻƘŀǘƻǳ Ǒƪłƭǳ ǊǻȊƴȇch ŜȄƪǳǊȊƝΣ ŘƝƪȅ ƪǘŜǊȇƳ ƳŠƭƛ 

ƳƻȌƴƻǎǘ ǎǘǊłǾƛǘ ŘŜƴ Ǿ ǇǊƻǎǘǌŜŘƝ ǇǊƻ ƴŠ ȊŀƧƝƳŀǾŞm. wǻȊƴƻǊƻŘƻǎǘ ǾȇōŠǊǳ ŘƻƪƭłŘł ƴƝȌŜ ǳǾŜŘŜƴł 

ƴŀōƝŘƪŀΗ 

 2ŀƧƻǾƴŀ .Ɲƭȇ ƧŜǌłō - ǇǌŜŘƴłǑƪŀ ƻ őŀƧƛ 

 DŜƻŦȅȊƛƪłƭƴƝ ǵǎǘŀǾ !± 2w - YłƳŜƴ ƳǳŘǊŎǻ  

 IƛǎǘƻǊƛŎƪŞ ŎŜƴǘǊǳƳ tǊŀƘȅ - ǇǊƻŎƘłȊƪŀ ōŀǊƻƪƴƝ tǊŀƘƻǳ 

 Ia2 - ŀƴǘǊƻǇƻƭƻƎƛŎƪł ǇǊƻƘƭƝŘƪŀ 

 WŜǾƛƴŠǾŜǎ -{ƻǳƪǊƻƳŞ ǾƛƴƛŎŜ 

 Klementinum -ŦƛƭƳΣ ƘƛǎǘƻǊƛŜΣ ǇǊƻƘƭƝŘƪŀ 

 [ŜǘŜŎƪŞ ƳǳȊŜǳƳ YōŜly  

 Museum Kampa -WƛǌƝ Yƻƭłǌ - млл ƭŜǘ ƻŘ ƴŀǊƻȊŜƴƝ 

 aǻȌŜǑ - ƳƻǘƛǾŀőƴƝ ǎŜƳƛƴłǌ ǎ ǇƻŘƴƛƪŀǘŜƭƛ 

 błǊƻŘƴƝ ǇŀƳłǘƴƝƪ ƴŀ ±ƝǘƪƻǾŠ -ǾȇǎǘŀǾŀ ϦIǳŘōŀ ŀ ǇƻƭƛǘƛƪŀϦ 

 błǾǑǘŠǾŀ ǎƻǳŘƴƝƘƻ ǇǌŜƭƝőŜƴƝ - WǳǎǘƛőƴƝ ŀǊŜłƭ bŀ aƝőłƴƪłŎƘ 

 bŜǾƛŘƛǘŜƭƴł ǾȇǎǘŀǾŀ 

 Nikon Photo Gallery  - ǾȇǎǘŀǾŀ ŦƻǘƻƎǊŀŦƛƝ IŜƛŘƛ [ŜǾƛƴŜ 

 hǎǾŠǘƛƳ - .ǌŜȊƛƴƪŀ -Krakov  (Polsko - ŘǾƻǳŘŜƴƴƝ ǾȇƭŜǘύ 

 tǊŀƘŀ ƻőƛƳŀ ōŜȊŘƻƳƻǾŎǻ 

 tǊŀȌǎƪł ǾƻŘłǊƴŀ - ȊƝǎƪłǾłƴƝ ŀ ǵǇǊŀǾŀ ǾƻŘȅ 

 tǊǻƳȅǎƭƻǾł ǊŜǾƻƭǳŎŜ ς błǊƻŘƴƝ ǘŜŎƘƴƛŎƪŞ ƳǳȊŜǳƳ 

 tǌC ¦Y - tǊŀƘŀ ŀƭŎƘȅƳƛǎǘƛŎƪł 

 {ǘǌŜƭƴƛŎŜ tп aƛŎƘƭŜ  

 Techmanie - iƴǘŜǊŀƪǘƛǾƴƝ ǾȇǎǘŀǾŀ 

 ±ȇǎǘŀǾŀ !ǊƎŜƴǘƛƴƪȅ aŜƴŘƛŜǘŀΥ {ǘƻǇȅ 

 ±ȇǎǘŀǾŀ ŘŠƭ !ƴŘȅƘƻ ²ŀǊƘƻƭŀ 

 ±ȇǎǘŀǾŀ 9ƴŜǊƎƛŜ ǎǇƻǊǘǳ 

 ±ȇǎǘŀǾŀ bŀǑŜ ŎŜǎǘŀ 

 ±ȇǎǘŀǾŀ {ŜŎŜǎŜκ ±ƛǘłƭƴƝ ǳƳŠƴƝ мфлл 

 ±ȇǎǘŀǾȅ ¢ȇŘƴŜ ǾŠŘȅ ŀ ǘŜŎƘƴƛƪȅ 

 ZOO Praha - !ǎƛƝ ƻŘ ǎŜǾŜǊǳ ƪ ƧƛƘǳ 

 ZOO Praha - ETOLOGIE v praxi 
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±ȇǎǘŀǾŀ ŘŠƭ !ƴŘȅƘƻ ²ŀǊƘƻƭŀ LȰƳ hY 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊƪŀΥ aƎǊΦ tŜǘǊŀ IƻƭǳōƻǾł  

_______________________________________________________________________

_______________________________________________________________________ 

{ŜǘƪłƴƝ ƴŀ {ǘŀǊƻƳŠǎǘsƪŞƳ ƴłƳŠǎǘƝ 

 OndŚej Ber§nek 

Dne 12.11 2014 jsme navġt²vili vĨstavu Andyho Warhola s n§zvem ĂIËm OKñ. VĨstava se konala na 

StaromŊstsk®m n§mŊst² v pal§ci U B²l®ho jednoroģce. Sraz jsme mŊli v deset hodin pŚed pal§cem, 

avġak d²ky mal®mu zpoģdŊn² nŊkolika jedincŢ mohli dochviln² ¼ļastn²ci exkurze v ļele s pan² 

profesorkou Holubovou nas§vat atmosf®ru StaromŊstskou atmosf®ru. VĨstavu n§m zpestŚil nejen 

zaj²mavĨ vĨklad pan² profesorky, ale tak® moģnost vĨroby vlastn²ho triļka pomoc² s²totisku a tak® 

nat§ļen² Ļesk® televize, ve kter®m si svĨch patn§ct minut sl§vy uģily tak® dvŊ studenky z naġeho 

Gymn§zia PŚ²potoļn².  

Kdo byl Andy Warhol? 

 Martin Bastl  

Andy Warhol se narodil v Pittsburghu. Jeho 

umŊleck® sklony se projevily jiģ brzy. Studoval 

obor komerļn² designov§ tvorba na Carnegieho 

technologick®m institutu. Po studi²ch odeġel do 

New Yorku, kde zaļal pracovat jako reklamn² grafik. BŊhem 60. Let se vypracoval z tvŢrce inzer§tŢ 

na jednoho z nejproslulejġ²ch americkĨch umŊlcŢ sv® doby. Maloval zn§m® americk® produkty a 

portr®ty slavnĨch osobnost² jako napŚ²klad Marilyn Monroe, Elizabeth Taylor a Muhammad Ali. 

Zaloģil umŊleck® studio,,The Factoryñ. Tak® se vŊnoval hudebn²mu prŢmyslu, dŊlal manaģera 

skupinŊ ,,The Velvet Undegroundñ a tvoŚil ob§lky pro ostatn² kapely. ZemŚel v roce 1987 pŚi ban§ln² 

operaci ģluļn²ku. 

2ƝƳ ōȅƭ ǘŜƴǘƻ ǳƳŠƭŜŎ ȊŀƧƝƳŀǾȇΚ 

 B§ra Hanusov§ 

Z mnoha vĨroku Andyho Warhola mŊ zaujal tento: ĂJsem neobyļejnŊ pasivn². Beru vŊci tak, jak 

jsou. Pouze se d²v§m, pozoruji svŊt.ñ  SvĨmi postoji rozpoutal umŊleckou revoluci ī jeho pr§ce se 

staly velmi rychle nejenom kontroverzn², ale i popul§rn². Byl na nŊj dokonce, jako na popul§rn²ho  
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muģe, sp§ch§n atent§t ļlenkou feministick®ho hnut². Andy se celĨ ģivot c²til Ăjinakñ neģ ostatn², 

nezapadal do stereotypŢ. Byl homosexu§l a netajil se t²m. Sice ho mnoh® odliġovalo od tehdejġ² 

spoleļnosti, ale jemu to nevadilo a dobŚe udŊlal. Kdyby totiģ Ăġel s davemñ, jak se Ś²k§, nemuseli 

bychom nikdy slyġet o ban§nu, plechovce nebo kr§vŊ, co pohnuly modern²m umŊn². 

 Kryġtof SĨkora 

Pochopil jsem, ģe jeho obrazy i jeho ģivot maj² naznaļovat, ģe v "jednoduchosti je kr§sa." Coģ se mi 

velmi l²b², ale jeho obrazy mi to nepotvrzovaly. Ano, byly jednoduch®, ale ve vŊtġinŊ obrazŢ jsem 

nenaġel kr§sué 

/ƻ ōȅƭƻ ǘȅǇƛŎƪŞ ǇǊƻ ƧŜƘƻ ǘǾƻǊōǳ? 

 Lucie Z§horov§ 

60. l®ta jsou obdob² ve 20. stolet², ve kter®m doġlo k urļit®mu uvolnŊn² jak v politice, tak i v kultuŚe. 

Toto obdob² je charakteristick® hlavnŊ hnut²m hippies a nejvŊtġ²m rozvojem rockov® hudby, sexu§ln² 

revoluc² a pŚedevġ²m novou vlnou v hudbŊ, umŊn² a kinematografii. UmŊn² se rozġ²Śilo o nŊkolik 

umŊleckĨch smŊrŢ, jako napŚ²klad abstraktn² umŊn², Informel,Land art, Op-art, Pop art a dalġ², kter® 

se pozdŊji staly pro tuto dobu typickĨmi. Pop art - umŊleck® hnut², kter® vzniklo ve druh® polovinŊ 

50. let 20. stolet² v USA. Sv®ho vrcholu dos§hlo v 60. letech a to pŚedevġ²m v USA a Velk® Brit§nii, 

ale nŊkteŚ² z jeho protagonistŢ jsou aktivn² i v dneġn² dobŊ. Pop art se vysm²v§ "v§ģn®mu" umŊn² a 

inspiruje se obr§zky z reklam a m®di², pŚedmŊty denn² potŚeby a vġeobecnŊ svŊtem bŊģn®ho 

konzumu. Mezi nejzn§mŊjġ² pŚedstavitele patŚ² pŚedevġ²m vĨtvarn²k Andy Warhol, mal²Ś Jasper 

Johns a sochaŚ George Segal. 

   

 Dan Mikulenka 

"Proļ vynal®zat nŊco, co uģ bylo vynalezeno? Proļ to pouze neupravit? PŚesnŊ t²mhle se Ś²dil Andy 

Warhole, umŊlec, se kterĨm je spojov§n umŊleckĨ ģ§nr Pop art. Jedn§ se o urļitĨ druh umŊn², kterĨ 

zobrazuje pŚedmŊty kaģdodenn²ch potŚeb nebo portr®ty osobnost² a vyuģ²v§ ostrĨch, kontrastn²ch 

barev pro jejich obrazov® zviditelnŊn². Je to origin§ln², barevn®, kŚiklav®, jednoduch®. Je to punk 

vĨtvarn®ho umŊn². Vġechny obrazy nemus² bĨt mistrovsk® d²lo jako od Picassa nebo Michelangela, 

staļ² retro Coca-cola, rŢģovĨ kŢŔ na ģlut®m pozad² nebo ban§n." 

 Martin Bastl  

Silver Car Crash (Double Disaster) je obraz americk®ho vĨtvarn²ka 

Andyho Warhola z roku 1963. D²lo je v²ce neģ dva a pŢl metru 

vysok® a jeho ġ²Śka pŚesahuje ļtyŚi metry. Obraz zobrazuje 

n§sledky autonehody; v jeho lev® polovinŊ je patn§ctkr§t  
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zobrazena autonehoda a prav§ strana je pr§zdn§. V listopadu 2013 byl v newyorsk® aukļn² s²ni 

Sotheby's prod§n za 105,4 milionu dolarŢ.  

 

 ½ǇŜǎǘǌŜƴƝ ǾȇǎǘŀǾȅ 

Naġi n§vġtŊvu zpestŚilo nat§ļen² Ļesk® televize, kde dvŊ studentky spolupracovaly s mladĨmi umŊlci 

A. Miġ²kem a J. Kom²nkem pŚi pouģ²v§n² techniky s²Šotisku 

na potisk triļka. ĂByla jsem hroznŊ moc nerv·zn², ale kdyģ 

jsem mŊla po boku Verļu, tak jsem vŊdŊla, ģe se nem§m ļeho 

b§t. Ta to pokaz² v²c neģ j§.ò smŊje se Nat§lie Kub§skov§, 

jedna z akt®rek nat§ļen².  

Nat§lie Kub§skov§, Veronika Mªhrischlov§, Aneta 

Krausov§, Filip  Vyskoļil, Richard Soukup 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

zpracovala: Mgr. Petra Holubov§ 
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błǾǑǘŠǾŀ ǎƻǳŘƴƝƘƻ ƭƝőŜƴƝ 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊƪŀΥ aƎǊΦ 5ƻƳƛƴƛƪŀ tŀȌƻǳǘƻǾł 

_____________________________________________________________________

_____________________________________________________________________ 

 

Dne 12. 11. jsme se vydali na exkurzi do Justiļn²ho are§lu Na M²ļ§nk§ch. U vstupu jsme 

podstoupili bezpeļnostn² kontrolu od justiļn² str§ģe ï jako na letiġti. 

Pak uģ n§m nebr§nilo nic v ¼ļasti na soudn²m jedn§n², kter® se 

tĨkalo ubl²ģen² na zdrav². 

 Jen co jsme veġli do m²stnosti, kde mŊlo jedn§n² prob²hat, 

ļekalo n§s mal® zklam§n², protoģe se nedostavili ani obģalovanĨ, 

ani svŊdci! Soudn² jedn§n² pŚesto zaļalo a mŊ pŚekvapilo mŊ, ģe se 

nahr§v§ a je pŚ²tomna soudn² zapisovatelka. Statn² zastupitel pŚeļetl 

obģalobu a uvedl n§s t²m do dŊje, abychom vŢbec vŊdŊli, oļ bŊģ². 

Jednalo se o muģe, kterĨ ¼dajnŊ napadl sv® dva bĨval® spolubydl²c² 

kvŢli dohadŢm o vystŊhov§n². D§le ļetla soudkynŊ vĨpovŊŅ 

obģalovan®ho a pot® n§m sdŊlil svŢj znaleckĨ posudek pan 

znalec. Popisoval zranŊn² a potvrdil, ģe bylo pravdŊpodobnŊ 

zpŢsobeno teleskopickĨm obuġkem. SoudkynŊ (prĨ jedna 

z nejpŚ²snŊjġ²ch) mu kladla dodateļn® ot§zky. (DozvŊdŊli jsme 

se tak®, ģe soudn² znalec vystavuje soudu fakturu za svou pr§ci a 

fakturuje si 350 Kļ/hod.) Jelikoģ nebyli pŚ²tomni svŊdci, ani 

obģalovanĨ, pŚ²pad se odroļil na leden 2015. Zaj²malo by mŊ, 

jak pŚ²pad dopadne, protoģe to vypadalo zaj²mavŊ.  

Po skonļen² soudn²ho jedn§n² jsme dostali prostor k ot§zk§m, dozvŊdŊli jsme se spoustu zaj²mavĨch a 

nŊkdy aģ pŚekvapuj²c²ch ļi zar§ģej²c²ch vŊc² ohlednŊ procesŢ. A protoģe tohle soudn² l²ļen² vŢbec nedopadlo 

podle naġich pŚedstav a mŊli jsme jeġtŊ spoustu ļasu, hledali jsme dalġ² veŚejn® soudn² jedn§ni, na kter® 

bychom se mohli j²t pod²vat. 

PŚi cestŊ k vĨvŊsce jedn§n² tohoto dne, se n§m naskytla moģnost vidŊt pŚed jednou soudn² s²n² 

opravdu velk® mnoģstv² policistŢ, kteŚ² byli od paty po ļelo opravdu cel² zakuklen² a v ruce drģeli zbranŊ. 

Bohuģel se n§m nepodaŚilo zjistit, jak® soudn² jedn§n² tam moment§lnŊ prob²halo, protoģe bylo neveŚejn®. Ale 

bylo to opravdu mraziv®.   

 Naġli jsme soudn² jedn§n² tĨkaj²c² se pir§tstv² na internetu. Jednalo se o to, ģe Ļesk§ protipir§tsk§ 

unie podala trestn² ozn§men² na dotyļn®ho muģe za neleg§ln² uploadov§n² filmŢ na internet. NejdŚ²ve 

mluvila svŊdkynŊ, zamŊstnankynŊ ĻPU, kter§, tedy alespoŔ mi to tak pŚiġlo, mluvila ļasto z cesty, jen proto, 

aby dok§zala, ģe m§ pravdu a obģalovanĨ nese plnou vinu. Mluvilo se hodnŊ o ļ²slech a uġlĨch zisc²ch 

distributorŢ filmŢ, kter® muģ uploadoval. Celkem se mŊlo jednat o ġkodu 12 milionŢ korun, trestn² sazba 3 

ï 8 let. ObģalovanĨ mŊl ġtŊst², ģe ho obhajovala takov§ skvŊl§ pr§vniļka, kter§ obļas svŊdkyni zah§nŊla do 

¼zkĨch. Shodou n§hod (opravdu to byla n§hoda!) to byla kamar§dka pan² profesorky Paģoutov®, kter§ byla 

vedouc² exkurze. 

Toto soudn² jedn§n² se mi l²bilo o nŊco v²ce, protoģe tam panovalo nŊjak® to napŊt² a drama a to by u 

soudu rozhodnŊ nemŊlo chybŊt. Jedn§n² bylo odroļeno na n§sleduj²c² tĨden, kdy uģ m§ padnout verdikt  a 

vġichni jsme moc zvŊdav², jak to nakonec dopadne.  
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 Dojmy studentŢ 

 

Soudn² jedn§n² naplnilo a dokonce pŚedļilo m§ oļek§v§n², sice to nen² takov® drama jako ve filmu, 

ale t²m sp²ġ to bylo opravdovŊjġ². Soudci se mi jevili jako pŚ²jemn² lid®, i kdyģ obļas taky trochu r§zn² 

a nepŚ²stupn², ale je jasn®, ģe soudce nemŢģe bĨt ģ§dn§ padavka. Douf§m, ģe se k nŊjak®mu 

soudn²mu jedn§n² jeġtŊ nŊkdy dostanu, protoģe mŊ to opravdu zaujalo. 

Tereza Chalupov§, 1.B 

 

PŚedevġ²m bylo zaj²mav® sledovat obh§jkyni, kter§ svĨmi pŚesnŊ m²ŚenĨmi ot§zkami dost§vala dle 

m®ho n§zoru Ădruhou stranuñ do rozpakŢ. ObŊ soudn² l²ļen² byly zaj²mav®, nap²nav®, neobvykl®, 

pŚ²nosn® a hlavnŊ to byla dobr§ zkuġenost. 

Helena Ļechurov§, 4.C 

 

Jelikoģ jsem vidŊl nŊkolik d²lŢ seri§lu Ģivot a doba soudce A. K., byl jsem zvŊdav, jak bude vypadat 

nejen samotn® soudn² pŚel²ļen², ale i m²stnost, ve kter® bude soud prob²hat. PŚi vstupu do m²stnosti 

jsem se pŚesvŊdļil, ģe je seri§l se skuteļnost² opravdu totoģnĨ. 

Martin Chuman, 3.C 

 

SoudkynŊ Durd²kov§ pŢsobila opravdu drsnŊ. 

Daniela Trļkov§, 1.A 

 

M²sto na mŊ pŢsobilo velice pŚ²jemnŊ, soudkynŊ mi pŚiġla velmi r§zn§ a pŚ²sn§, ale pŊknŊ se j² 

poslouchalo. CelkovŊ to bylo velice zaj²mav®, m® oļek§v§n² se naplnilo a tato exkurze se mi moc 

l²bila!! 

Byla bych moc r§da, kdyby byla na vĨbŊr i v dalġ²ch letech. 

Tereza Kostkov§, 2.D 

 

Jsem r§d, ģe jsem tuhle exkurzi navġt²vil, protoģe kdokoli z n§s se mŢģe tŚeba z²tra ocitnout u soudu, 

takģe si mysl²m, ģe je rozhodnŊ dobr® o soudn²m Ś²zen² nŊco vŊdŊt. 

Petr Pleva, 2. C 

 

T®mŊŚ veġker§ soudn² jedn§n² jsou veŚejn§, a tak bych chtŊla doporuļit, ģe to je opravdu dobr§ 

zkuġenost a z§ģitek, kor pro lidi, kteŚ² by se v oblasti pr§va chtŊli v budoucnu pohybovat. 

Tereza Rosolov§, 3.D 

 

Toto soudn² pŚel²ļen² se mi velice l²bilo, byla tam moc dobr§ advok§tka, kter§ obvinŊn®ho dok§zala 

takzvanŊ "vysekat" z probl®mŢ. Toto soudn² pŚel²ļen² bude pokraļovat 20.11. 

Douf§m, ģe dopadne ve prospŊch obģalovan®ho. 

Nikola Studniļkov§, 1.A 

 

Jsem opravdu r§da, ģe jsem si vybrala zrovna tuto exkurzi. Bylo to velmi zaj²mav®, pouļn® a kolikr§t 

i k zamyġlen², celou dobu jsem si Ś²kala, jak bych uvaģovala bĨt na m²stŊ toho advok§ta ļi soudce 

Zuzana Augustinov§, 1.B 

 

A JAK£ JE TEDY SOUDNĉ PřELĉĻENĉ VE SKUTEĻNOSTI? Naġe n§zory jsou rŢzn®. 

Navġtivte a posuŅte sami! 

zaj²mav®  neobvykl®   pouļn®   klidn®  jednoznaļn® 

 nap²nav®  nevyŚeġen®   sloģit®   stresuj²c²   

dobr§ zkuġenost  skvŊl®   rychl®   k zamyġlen² 
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Nikon Photo Gallery  - ǾȇǎǘŀǾŀ ŦƻǘƻƎǊŀŦƛƝ IŜƛŘƛ [ŜǾƛƴŜ 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊƪŀΥ Mgr. IŜƭŜƴŀ CƛƪŀǊƻǾł  

_______________________________________________________________________

_______________________________________________________________________ 

 Petr KŚovina, 4.D 

Ozbrojen® konflikty na Bl²zk®m vĨchodŊ se st§vaj² ļ²m d§l t²m jistŊji jakĨmsi medi§ln²m 

,,evergreenem''. KaģdĨ si zŚejmŊ r§d pŚeļte o tom, ģe se nŊkde lid® maj² snad i hŢŚ. M²rnŊ bagatelizovanĨmi 

novinovĨmi sloupky vġak obecn® povŊdom² naġ² spoleļnosti o onom ,,dalek®m'' vĨchodŊ konļ². Tato 

nevŊdomost o to v²ce zamrz² ve chv²li, kdy je danĨ konflikt z§leģitost² starġ² sta let, a pomez² mezi ,,tou dobrou'' 

a ,,tou ġpatnou'' stranou je jiģ d§vno setŚeno. Proto by kaģdĨ pokus o ,,nadstandartn²'' sezn§men² naġ² spoleļnosti 

se situac² Palestiny mŊl bĨt vŚele v²t§n. 

  

Do takov®to snahy patŚ² i vĨstava v§leļn® fotografky Heidi Levine, kterou nŊkolik studentŢ naġeho 

gymn§zia navġt²vilo v r§mci exkurze. PŚedem chci upozornit, ģe co se fotografi² tĨļe, jsem dosti neznalĨ, avġak 

k v§leļnĨm ģurnalistŢm chov§m, stejnŊ jako k voj§kŢm samotnĨm, nesm²rnou ¼ctu. Vġichni jsou to lid®, kteŚ² 

konaj² svou pr§ci, protoģe chtŊj² udŊlat svŊt ze sv®ho pohledu lepġ². O to ¼ctyhodnŊjġ² je pŚ²pad jiģ zm²nŊn® 

ģeny, kter§ sama m§ rodinu. To, a p§r dalġ²ch informac² m§ n§vġtŊvn²k moģnost zhl®dnout na informaļn² tabuli 

u vstupu, pot® se jiģ pŚesouv§ do komorn² expozice. Celou dobu samozŚejmŊ panuje obava z dalġ² jednostrann® 

propagandy, kterou jsou dom§c² m®dia pŚesycena. Po zhl®dnut² prvn²ch p§r sn²mkŢ plnĨch mrtvĨch PalestincŢ a 

rozpadlĨch domŢ m§ dokonce ļlovŊk pocit, ģe ona fotografka je snad antisemita, obzvl§ġŠ kdyģ t®mŊŚ vġechny 

fotky jsou doplnŊny textem o krutosti ĢidŢ v p§smu Gazy, pŚiļemģ tento text je naprosto vytrģen z kontextu tak, 

ģe by v oļ²ch neznal®ho mohl ,bohuģel bez nads§zky, fungovat jako rekrutov§n² do Śad Ham§su. PŚesto mŢģu 

Ś²ct, ģe z kompoziļn²ho hlediska mŊ i tyto fotky maxim§lnŊ nadchly. PŚedevġ²m dalġ² sn²mky, kter® ukazuj² i 

jin® tv§Śe obou stran - ģeny v IDF (Israeli Defence Forces) a pakist§nskĨch ,,teroristickĨch'' i teroristickĨch 

hnut²ch, pohraniļ² pln® betonovĨch pŚek§ģek, z§chrann® operace, a pŚedevġ²m kaģdodenn² ģivot ĢidŢ a ArabŢ v 

z·nŊ zniļen® oboustrannou nedŢvŊŚivost² a jim odmala vġtŊpovanou nen§vist².  

Nab²z² se n§m tu tak zcela nov§ perspektiva, kter§ z urļit®ho humanit§rn²ho pohledu na vŊc 

mŢģe bĨt spr§vnŊjġ² neģ ty ostatn². Nicm®nŊ zde autorka pŚedstavuje i nŊkolik m§lo fotek z jinĨch 

konfliktŢ, jako tŚeba z Afgh§nist§nu ļi z Gruzie. Zkuġenosti z tŊchto konfliktŢ autorce d§vaj² dispozice 

pro dostateļnĨ nadhled nad v§lkou jako takovou, to sice ano, ale m²chat s konfliktem v PalestinŊ t²mto 

zpŢsobem i dalġ² konflikty je ze strany organiz§torŢ naprosto nevhodn®, neboŠ tyto sn²mky pŚinejmenġ²m 

bud² pocit vĨplŔov® z§leģitosti, coģ dost dobŚe mŢģe v oļ²ch n§vġtŊvn²ka degradovat celou vĨstavu.  

VĨstava trv§ v Praze na ĐjezdŊ v²ce neģ mŊs²c, pŚiļemģ v posledn²ch n§vġtŊvn²ch dnech se zde st§le 

objevovali jist² zvŊdavci. Ti si z hlediska zaj²mavosti a kr§sy fotek rozhodnŊ pŚiġli na sv® (j§ s§m jsem si 

dok§zal nejednu fotku pŚedstavit na zdi sv®ho pokoje).  
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Techmania ς ƛƴǘŜǊŀƪǘƛǾƴƝ ǾȇǎǘŀǾŀ 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊƪŀΥ aƎǊΦ aŀǊƪŞǘŀ aƭȅƴłǌƻǾł  

________________________________________________________________________

_______________________________________________________________________ 

 Gabriela Nov§kov§ 

Ve stŚedu 12. 11. 2014 na den Exkurz² jsme navġt²vili Techmanii v Plzni. Byla to obrovsk§ hala 

pln§ pokusŢ a vġechno jsme si mohli vyzkouġet. Nejv²c se mi l²bila sportovn² ļ§st, kde jsme si mohli 

napŚ²klad vyzkouġet, jakou m§me s²lu stisku, jakou 

rychlost m§me ruky, kdyģ d§v§me facku, jakou 

rychlost² dok§ģeme ubŊhnout, jakou m§me s²lu, 

kdyģ tlaļ²me do desky, nebo jestli dok§ģeme 

pŚeruļkovat ģebŚ²k. D§le tam byla tak® vŊdomostn² 

ļ§st, kde jsme se pokouġeli ve dvojici vyt§hnout 

v krouģku kuliļku, aniģ by nepropadla d²rou v ploġe. 

Jedna ļ§st tam byla zamŊŚena na ġetŚen² energie, a 

jakĨ typ vŊtrnĨch mlĨnŢ funguje rychleji. A jeġtŊ 

jedna ļ§st, kter§ mŊ zaujala, byla vodn². Ta sice 

nebyla v ¼pln®m provozu, ale i  tak se mi l²bila. 

 

 KristĨna Gottfr²dov§ 

Nejv²ce mŊ uchv§til pokus s vĨslechovĨm zrcadlem, kde je vyuģita rafinovanost svŊtel. řekla 

bych, ģe ļ²m v²ce je rozsv²ceno svŊtlo na jedn® stranŊ, t²m je m®nŊ vidŊt osoba na druh® stranŊ (viz. 

obr§zky). 
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 Alexandra Bakuncov§ 

Svoj² z§ŚivŊ ļervenou barvou pŚ²mo l§k§ kolemjdouc², 

aby se na nŊj ġli pod²vat. Vġechno, co mu poġept§te, pŚed§ 

zŚetelnŊ a hlasitŊ vaġemu kamar§dovi, kterĨ sed² na druh® 

stranŊ a kouk§ na v§s pŚes monitor. 

Tajemstv² se skrĨv§ uvnitŚ bal·nu, kterĨ je napuġtŊny 

oxidem uhliļitĨm a funguje jako obŚ² zvukov§ ļoļka. V§ġ 

hlas je zaostŚen oxidem uhliļitĨm, protoģe m§ vŊtġ² hustotu 

neģ vzduch. Tento princip mŢģeme tak® pozorovat napŚ. pŚi 

zaostŚen² svŊtla sklenŊnou ļoļkou. 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

12. listopadu 2014 - Naġe skupina na dni exkurz² s pan² profesorkou M. Mlyn§Śovou pŚed parn² 

lokomotivou Vġudybylkou z roku 1938. (Techmania) 

 

 Martin Bejļek 

Exkurze se mi l²bila, protoģe jsem mŊl moģnost vyzkouġet si fyzik§ln² a matematick® z§kony 

v praxi. Experimentovat se zvukem, barvami svŊtly a st²ny. A v neposledn² ŚadŊ ovŊŚit sv® fyzick® 

schopnosti, postŚeh, zruļnost a kreativitu. 
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!ǊƳłŘƴƝ ƳǳȊŜǳƳ ¿ƛȌƪƻǾ 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊƪŀΥ aƎǊΦ aƛŎƘŀƭ YƻǊŜƴőƝƪ  

________________________________________________________________________

_______________________________________________________________________ 

 David Brom      

Na den exkurz² 12. listopadu jsme se vydali do Arm§dn²ho muzea v 

Praze na ĢiģkovŊ. Na m²sto jsme se dopravili autobusem. Pot® mŊ hned u 

vchodu zaujal obrovskĨ tank, kterĨ tam byl vystaven. Pot®, co jsme si 

odloģili vŊci v ġatnŊ, n§s pan² prŢvodkynŊ pŚiv²tala a vyġli jsme do prvn²ho 

patra, kde se nach§zela expozice zamŊŚen§ na Druhou svŊtovou v§lku. Zde 

n§m pan² prŢvodkynŊ vypr§vŊla o rŢznĨch ud§lostech a osobnostech druh® 

svŊtov® v§lky. Jednalo se o zaj²mav§ fakta. Vġe samozŚejmŊ bylo podloģeno 

vystavenĨmi materi§ly. Opravdu mŊ zaujalo, jak byly expon§ty zachoval®, 

pŚesto, ģe uģ jsou star® t®mŊŚ 70 let, aŠ uģ se jednalo o osobn² vŊci jako je 

napŚ. spac§k nebo uniforma aģ po vŊci jako jsou zbranŊ, noģe apod. Vedle 

tŊchto expon§tu zde byly tak® modely nejvĨznamnŊjġ²ch bitev Druh® svŊtov® 

v§lky. Expozice byla velice obs§hl§ a pŚehledn§, ale co mŊ zarazilo asi 

nejv²ce, byla vypreparovan§ dŊtsk§ lebka, kterou ¼dajnŊ velitel v 

koncentraļn²m t§boŚe pouģ²val jako tŊģ²tko. Po t®, co s n§mi pan² prŢvodkynŊ proġla, expozic² se s n§mi 

rozlouļila a nechala n§s vyplnit pracovn² listy, kter® jsme obdrģeli na zaļ§tku prohl²dky. Ty jsme mŊli na 

z§kladŊ prohl²dky vypracovat, proto jsme dostali nŊjakĨ ļas na jejich vyplnŊn². Pracovn² list se skl§dal z 

rŢznĨch zaj²mavost² a mŊl tak provŊŚit jestli jsme si expozici prohl®dli dŢkladnŊ. V pŚ²padŊ, ģe jsme neznali 

odpovŊŅ, jsme se mohli znovu pod²vat po expozici a potŚebn® informace doplnit. Po vyplnŊn² jsme s panem 

profesorem Korenļ²kem naġe odpovŊdi zkonzultovali a pŚ²padnŊ opravili. Pot® jsme se vydali na cestu domŢ. 

V muzeu jsem se dozvŊdŊl spoustu zaj²mavĨch vŊc². Do t®to doby jsem vŢbec nevŊdŊl, ģe se zde toto muzeum 

nach§z². Nicm®nŊ dŊjepis se neŚad² mezi moje nejobl²benŊjġ² pŚedmŊty, z toho dŢvodu jsem prohl²dku nemohl 

ocenit tak jako nŊkdo, kdo se o tyto vŊci zaj²m§. 

 ZdenŊk Slav²ļek 

VĨstava byla zamŊŚena na druhou svŊtovou v§lku. Toto t®ma je zaj²mav® 

samo o sobŊ, takģe ani sama vĨstava nemŢģe bĨt nezaj²mav§. To ovġem ani 

nikdo ze z¼ļastnŊnĨch nemohl tvrdit! Cel§ expozice n§s chronologicky 

provedla celou d§vnou realitou od zaļ§tku cel® v§lky aģ po jej² posledn² 

chv²le. SamozŚejmŊ n§s podrobnŊ sezn§mila s kaģdĨm dŢleģitĨm aspektem, vġemi ud§lostmi, detaily a obecnŊ 

celou situac² velice pŚehlednĨm a profesion§ln²m zpŢsobem. VĨstava si prim§rnŊ vġ²mala ¼ļasti naġeho st§tu 

v cel® v§lce a tak® lid², kteŚ² n§s v on® v§lce reprezentovali. Podstatnou ļ§st expozice tvoŚily nejrŢznŊjġ² 

modely kl²ļovĨch bitev a byly zde tak® k vidŊn² nejrŢznŊjġ² historicky cenn® pŚedmŊty: zbranŊ, dochovan® 

osobn² uniformy a vŊci zn§mĨch gener§lŢ, Ś²ġsk® vlajky a standarty a mnoho dalġ²ch. Ovġem nemŢģu vĨstavu 

hodnotit jen kladnŊ, protoģe nekompetentnost a takovĨ pohrdavĨ, laxn² pŚ²stup naġ² prŢvodkynŊ zpŢsobily, ģe 

mnoh§ t®mata byla jen lehce opr§ġena a mnoh® dotazy, kter® si dovolil vzn§ġet jen pan profesor, nebyly 

zodpovŊzeny. Za norm§ln²ch okolnost² si mysl²m, ģe by vĨstava byla zaj²mavŊjġ² a pro vġechny pŚ²jemnŊjġ², 

ale moģn§ tak® delġ². Hodnocen² je kvŢli moj² shov²vavosti prost®, vĨstava se mi l²bila.  

 

          



12 
 

 

Hudba a politika 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊ: Mgr. Martin Stolbenko  

________________________________________________________________________

_______________________________________________________________________ 

 Karol²na Sejkorov§ 

N§pln² naġ² exkurze byla n§vġtŊva N§rodn²ho pam§tn²ku na V²tkovŊ a zhl®dnut² expozice Hudba a politika. 

Vzhledem k tomu, ģe o stŚedeļn²m exkurzn²m dnu byl pam§tn²k pro veŚejnost uzavŚen, konala se ta naġe 

netradiļnŊ aģ ve ļtvrtek 13.11. SamozŚejmŊ ne bŊhem ġkoln²ho vyuļov§n², ale aģ v odpoledn²ch hodin§ch. 

Exkurze se ¼ļastnili i ģ§ci 1. B, pro kter® byla akce povinn§ jako souļ§st vĨuky HV. 

Uģ samotnĨ vĨstup na V²tkov by moģn§ staļil nŊkterĨm studentŢm jako vlastn² exkurze, ovġem to byl pouhĨ 

zaļ§tek. Po pŚ²chodu do pam§tn²ku jsme se nejprve kr§tce zastavili u hrobu nezn§m®ho voj²na a vyslechli si 

kr§tkĨ vĨklad. Pot® jsme navġt²vili vyhl²dku, kter§ nen² k vidŊn² kaģdĨ den. Naskytl se n§m ¼ģasnĨ pohled na 

Prahu, a na skvŊle ztv§rnŊnou pozici Ģiģky jedouc²ho na koni. Tento pohled ohromil naprosto vġechny, 

dokonce i ty, kteŚ² se nejv²ce tŊġili na hlavn² ļ§st exkurze, na vĨstavu Hudba a politika. 

Ta pŚibliģuje prostŚednictv²m dochovanĨch artefaktŢ, zvukovĨch nahr§vek i audiovizu§ln²ch z§znamŢ svŊt 

hudby a politiky i rŢzn® formy spojen² dvou na prvn² pohled rozd²lnĨch souļ§st² naġeho ģivota. VĨstava se 

soustŚed² na ļesk® ¼zem² v obdob² od revoluļn²ho roku 1848 do souļasnosti. N§vġtŊvn²ci tak maj² pŚ²leģitost 

poznat hudbu ve vztahu k revoluci, v§lce, ve sluģb§ch politick® propagandy nebo jako symbol st§tnosti.  

VĨstava se vŊnuje i problematice repres² v hudebn²m ģivotŊ, vyuģ²v§n² i zneuģ²v§n² hudby pro politick® c²le i 

roli hudby a hudebn²ch celebrit v souļasnĨch politickĨch kampan²ch. Prezentovan® pŚedmŊty i z§znamy - 

rukopisy, dobov® tisky, fotografie, dokumenty, osobn² pŚedmŊty, nahr§vky i umŊleck§ d²la - dokresluj² 

pŢsoben² hudby sam®. K vidŊn² je tu napŚ²klad origin§l P²snŊ Svobody od BedŚicha Smetany z roku 1848, 

ļelenka Libuġe z pozŢstalosti Emy Destinnov®, terez²nsk§ partitura dŊtsk® opery Brundib§r nebo mix§ģn² pult 

skupiny Plastic People of the Universe ze zaļ§tku 70. let 20. stolet². 

VĨstavu jsem si podle oļek§v§n² uģila a vġem, kteŚ² maj² o toto t®ma alespoŔ trochu z§jem, bych doporuļila 

jej² n§vġtŊvu.  

Proġli jsme si ovġem i vġechny prostory samotn®ho pam§tn²ku, od jiģ zmiŔovan® vyhl²dky aģ po nejspodnŊjġ² 

ļ§st, pŢvodnŊ stavŊnou pro balzamov§n² Klementa Gottwalda. V objektu naleznete tak® st§lou expozici 

KŚiģovatky ļesk® a ļeskoslovensk® st§tnosti, Slavnostn² s²Ŕ, ļi tzv. LaboratoŚ moci. N§rodn² pam§tn²k na 

V²tkovŊ je vskutku ohromn§ stavba a my jsme takto mŊli neļekanou moģnost vidŊt ji ¼plnŊ celou. To bylo pro 

vŊtġinu z n§s samo o sobŊ velkĨm z§ģitkem.  
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9ǘƻƭƻƎƛŜ ȊǾƝǌŀǘ 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊƪŀΥ aƎǊΦ ±ŜǊƻƴƛƪŀ YƻƭŘƻǾł 

________________________________________________________________________

_______________________________________________________________________ 

 Haġkov§, BartŢŔkov§, Ġverclov§, Ġlechtov§ 

Ve stŚedu 12.11 2014 jsme se spolu s dalġ²mi spoluģ§ky z¼ļastnili pŚedn§ġky o Etologii zv²Śat 

v praģsk® ZOO.  PŚedn§ġela n§m pan² Zelinkov§, kter§ je jednou z oġetŚovatelek.  

Co etologie vlastnŊ je?  

Etologie je vŊdn² obor v r§mci zoologie, kterĨ se zabĨv§ studiem chov§n² ģivoļichŢ, rozezn§v§n²m 

jeho vrozenĨch a nauļenĨch sloģek, ontogenetick®ho i fylogenetick®ho vĨvoje vzorcŢ chov§n² a 

vĨznamu urļitĨch vzorcŢ chov§n² pro pŚeģ²v§n² dan®ho druhu. 

Pro kaģdĨ druh zv²Śete je tento zpŢsob chov§n² a komunikace v nŊļem jinĨ a jedineļnĨ. ĻlovŊk se 

snaģ² porozumŊt tomuto zpŢsobu komunikace uģ opravdu dlouho s ¼myslem v²ce je poznat. Copak 

bychom se dovedli postarat o psa doma, kdybychom nevŊdŊli kdy je ġŠastnĨ, kdy smutnĨ, vystraġenĨ 

a podobnŊ?  StejnŊ je to s koļkami, kr§l²ļky a jinĨmi dom§c²mi mazl²ļky. Domn²v§te se na z§kladŊ 

tŊchto informac², ģe etologie je vŊda, kterou zvl§dne kaģdĨ? VŊtġina z n§s m§ pŚece doma nŊjak® 

zv²Ś§tko.  

 

 

 

 

 

Jenģe co takov® zv²Śe v Zoologick® zahradŊ? Je tu jednoduch® zkoumat chov§n² vġech zv²Śat? A proļ 

bychom to mŊli dŊlat? Mysl²te, ģe by se n§m daŚilo zv²Śata chovat a rozmnoģovat je, kdybychom jim 

neposkytovali vġe, co potŚebuj²?  Pan² Zelinkov§ n§m Ś²kala, ģe etologie je v ZOO jednou 

z nejdŢleģitŊjġ²ch vŊd a pŚidala jeġtŊ mnoģstv² informac² obecnĨch. Vypr§vŊla vġak i rŢzn® 

zaj²mavosti u jednotlivĨch druhŢ a zaj²mav® bylo sledovat konkr®tn² druh, kterĨ potvrzoval jej² slova 

a pŚedv§dŊl, co vġe um². Bylo velice zaj²mav® poslouchat o rozmnoģov§n² tuļŔ§kŢ. O tom jak se 

pŚesouvaj² na velice chladn§ a m§lo pŚ²zniv§ m²sta aby jejich ml§Ņata byla pŚi narozen² chr§nŊna 

proti pred§torŢm, ale nejenom tuļŔ§ci se snaģ² o bezpeļnĨ pŚ²chod potomka na zem.  

D§le n§m vypr§vŊla o pġtrosech a o tom, ģe mŢģe m²t v hn²zdŊ i 200 vajec. Vejce od neobl²benĨch 

samic n§slednŊ vystrk§v§ z hn²zda a ta, kter§ jsou od obl²ben® samice, si v nŊm nech§v§. Moģn§ i 

d²ky tomu si lid® mysleli, ģe strk§ hlavu do p²sku. (To je vġak nesmysl.) 

Zaj²mavost² jsme se dozvŊdŊli jeġtŊ spousty, ale nech§me si je pro sebe a vy? Vy jdŊte pŚ²ġt² rok. Je 

to opravdu bezva.  
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bŜǾƛŘƛǘŜƭƴł ǾȇǎǘŀǾŀ 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊƪŀΥ wb5ǊΦ LǾŀƴŀ {ǘŜƪƭłΣ aƎǊΦ aƛǊƪŀ aǸƭƭŜǊƻǾł 

_________________________________________________________________________

______________________________________________________________________ 

 Mark®ta Krejzlov§ 

KaģdĨ z n§s zn§ ten moment, kdyģ si jde v noci v 

naprost® tmŊ tŚeba do kuchynŊ pro pit². V²me, kam 

m§me ġl§pnout, kde odboļit a do ļeho nenarazit, 

pŚesto ģe nic nevid²me. Doma to jeġtŊ zvl§d§me, ale 

co bychom si takhle slep² poļali venku na ulici, v 

kr§mŊ nebo prostŊ v ciz²m prostŚed²? My, kteŚ² celĨ 

ģivot pouģ²v§me zrak a jsme na nŊj 100% z§visl², bychom se asi tŊģko postavili kaģdodenn²m pŚek§ģk§m, se 

kterĨmi si nevidom² lid® mus² poradit. ProstŚed² Neviditeln® vĨstavy ukazuje, jak je to tŊģk® a jak tamn² 

prŢvodci s t²m, na rozd²l od n§s, nemaj² ģ§dnĨ probl®m.  

Proch§zen² pŚipravenĨmi instalacemi bylo humorn®. Lid® se lekali, nar§ģeli do pŚedmŊtŢ a neust§le byly slyġet 

vŊty typu: ĂTo je kdo pŚede mnou?ñ, ĂKde jste?ñ ļi ĂTo je co, tohle to?ñ. Ovġem, kdyģ se ļlovŊk k tomu vr§t² 

zpŊtnŊ a popŚemĨġl² nad t®matem vĨstavy, uģ mu to tak vtipn® nepŚipad§. Pr§vŊ jsme si v hodinŊ zaģili, jak® to 

je, bĨt nevidomĨm ļlovŊkem a byli jsme r§di, ģe po vyveden² ven z naprost® a nerozkoukateln® tmy, jsme opŊt 

mohli pouģ²t sv® oļi. VĨstava upozorŔuje na to, ģe tak obyļejn§ a jasn§ vŊc jako je zrak, vlastnŊ pro vġechny 

samozŚejmost² nen². A ģivot bez n² je tis²ckr§t tŊģġ² neģ si vŢbec dok§ģeme pŚedstavit. Lid®, kteŚ² kvŢli sv® 

vadŊ mus² spol®hat pŚedevġ²m na sluch a hmat, si zaslouģ² n§ġ velkĨ obdiv a respekt. 

 

 Tereza Pt§ļkov§, Anna Ġediv§, Daniela RŢģkov§  

N§vġtŊva neviditeln® vĨstavy byla velmi zaj²mav§ a pouļn§. D²ky t®to vĨstavŊ jsme zjistili, ģe zrak je velmi 

dŢleģitĨ a vyzkouġeli jsme si, jak vid² svŊt slep² lid®. V neviditeln® ļ§sti, kterou jsme proch§zeli po 

osmiļlennĨch skupin§ch, jsme byli odk§z§ni pouze na svŢj hmat a sluch. Bytem, kterĨ byl udŊl§n a 

pŚizpŢsoben vĨstavŊ, kterĨm jsme proch§zeli po tmŊ, jsme si mohli osahat vŊci a zjistit jak to maj² tŊģk® slep² 

lid®. Kuchyn², kterou jsme v naprost® tmŊ proch§zeli, jsme si osahali rŢzn® spotŚebiļe a n§dob² a jen tŊģko si 

pŚedstavili, ģe bychom takhle nŊco dok§zali uvaŚit. A to jsme jeġtŊ ani nevyġli na ulici. PŚedstava, ģe bychom 

mŊli pŚej²t cestu, aniģ bychom vidŊli, zda jede ļi nejede auto, byla ġ²len§. V m²stnosti upraven® tak, aby 

vypadala jako ulice, jsme si to vyzkouġeli. V t®to m²stnosti jsme se museli orientovat hlavnŊ podle sluchu. 

Dalġ²m m²stem, kterou jsme navġt²vili, byla gal®rie, kde jsme hmatem rozpozn§vali sochy. Nakonec jsme 

skonļili na baru, kde jsme si mohli objednat pit², aniģ bychom vidŊli na ġpiļku vlastn²ho nosu, tak jako 

nevidom² lid®. ĐplnŊ posledn² ļ§sti neviditeln® ļ§sti bylo to, ģe jsme si mohli popov²dat s naġ² nevidomou 

prŢvodkyn² Terezkou a zeptat se na jej² neviditelnĨ svŊt.  

Ve viditeln® ļ§sti vĨstavy jsme si mohli vyzkouġet napsat vizitku BraillovĨm p²smem nebo si zahr§t rŢzn® hry 

poslepu.  
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tǊŀƘŀ ƻőƛƳŀ ōŜȊŘƻƳƻǾŎǻ 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊƪŀΥ .ŎΦ Iŀƴŀ ałƪƻǾł 

__________________________________________________________________________

__________________________________________________________________________ 

 YŀǘŜǌƛƴŀ 9ōǊƻǾł 

Kdyģ jsem si vyb²rala exkurzi, rozhodovala jsem se mezi vĨstavou Andyho Warhola a exkurz² 

s n§zvem ĂPraha oļima bezdomovcŢñ. Po zjiġtŊn², ģe Andy Warhol je zaplnŊn, bylo vġe rozhodnuto. PŚi ļten² 

harmonogramu t®to exkurze jsem trochu znejistŊla. M§ n§s prov§dŊt po Praze osoba, kter§ kdysi byla bez 

domova ļi drogovŊ z§visl§? Vyvolalo to ve mnŊ pocit nejistoty. Lid® tohoto typu jsou spoleļnost² zavrhov§ni 

a povaģov§ni za spodinu. Kdyģ kolem v§s na ulici projde bezdomovec ļi drogovŊ z§vislĨ, uģ jenom z jeho 

vzhledu v§m bŊh§ mr§z po z§dech. I pŚesto, ģe prohl²dku mŊl dŊlat ļlovŊk, kterĨ si t²mto jiģ proġel a je z toho 

venku, pocit nejistoty pŚetrv§val aģ do sam®ho okamģiku setk§n².  

Je za pŊt minut deset, skupinka studentŢ ļekaj²c²ch ve vestibulu stanice metra N§mŊst² Republiky je 

t®mŊŚ kompletn². Najednou, zniļehonic, se vedle n§s objev² pan² menġ²ho vzrŢstu, hnŊd® vlasy sv§z§ny do 

cul²ku, v dģ²n§ch a ļerven® bundŊ lad²c² s botami a s krosnou na z§dech. Na huben®m obliļeji byly patrn® 

jizvy a vĨrazn® l²cn² kosti dod§vali ģenŊ jeġtŊ pohublejġ² vzhled. Hlas mŊla silnĨ a hrubġ². Jiģ pŚi prvn²m 

pohledu do obliļeje ģeny bylo zn§t, ģe v ģivotŊ proģila spoustu pernĨch chvil. Jmenovala se Zuzana. Prohl²dka 

zaļ²nala ve vestibulu metra, kdy n§m ģena 

v kr§tkosti vyloģila svŢj ģivot. Zeptala se n§s 

na p§r ot§zek, napŚ²klad jak® zn§me drogy, 

co jsou to opi§ty a amfetaminy. UdŊlali 

jsme si struļnĨ pŚehled o tom, co n§s ļek§, a 

mohli jsme vyrazit. VŊtġina studentŢ se 

st§le nemohla vzpamatovat ze 

skuteļnosti, ģe mohou bĨt v kontaktu 

s nŊkĨm, kdo bĨval souļ§st² praģsk®ho 

podsvŊt². Od obchodn²ho domu 

Kotva jsme ġli na StaromŊstsk® 

n§mŊst², pot® na V§clavsk® n§mŊst², 

aģ jsme dorazili na Karlovo n§mŊst², 

kde prohl²dka konļila. Z vĨkladu pan² 

Zuzany jsme se dozvŊdŊli spoustu 

vŊc², kter® se nedaj² naj²t v ģ§dn® 

odborn® literatuŚe, ani na internetu. 

Vypr§vŊla n§m o kruġnĨch chv²l²ch, 

kter® kaģdĨ uģivatel drog zaģil 

nesļetnŊkr§t, co za rizika kaģd§ droga nese, jakĨmi zpŢsoby si ļlovŊk ģij²c² na ulici mus² vydŊl§vat, aŠ uģ 

leg§lnŊ ļi neleg§lnŊ, aby pŚeģil, o myġlenkovĨch pochodech odehr§vaj²c²ch se v hlavŊ drogovŊ z§visl®ho, o 

organizac²ch, kter® bezdomovcŢm a uģivatelŢm n§vykovĨch l§tek pom§haj² zvl§dat kaģdodenn² strasti a o 

sloģen² drog.  

VŊc, kter§ mŊ oslovila a naprosto mi vzala Ăv²tr z plachetñ, byla znalost jednotlivĨch l§tek, o kterĨch 

ģena mluvila. Z ¼vodu exkurze jsme vŊdŊli, ģe naġe prŢvodkynŊ m§ ukonļen® stŚedoġkolsk® vzdŊl§n² 

zakonļen® maturitou, a to na stŚedn² ġkole veterin§Śsk®. Velice mŊ zaujalo, s jakĨm pŚehledem mluvila o 

jednotlivĨch l§tk§ch, kter® jsou v drog§ch obsaģeny, a ģe nemaj² zrovna jednoduch® n§zvy. MŊla jsem tu  
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moģnost si se Zuzanou popov²dat osobnŊ, o ġkole a o sportu, kter®mu se vŊnuji. V dneġn² spoleļnosti 

jsou lid® ģij²c² na ulici a uģivatel® drog automaticky povaģov§ni za Ăvyvrheleñ. Tento status je pŚed§v§n 

z generace na generaci, a pokud nem§te moģnost zjistit opak, nem§te ġanci uvŊŚit nŊļemu jin®mu. V ģivotŊ by 

mŊ nenapadlo, ģe ļlovŊk s takovou minulost² mŢģe bĨt pŚ§telskĨ, citlivĨ a m²t dobr® srdce. Nervozita bŊhem 

prohl²dky naprosto zmizela. Nikdy jsem se nad t²m nezamĨġlela, ale po t®to exkurzi si uvŊdomuji, ģe nŊkteŚ² 

lid® prostŊ ġl§pli vedle, aŠ uģ z vlastn² vŢle, ļi z donucen² a ģe jim ģivot zrovna nepŚ§l. Ne vġichni jsou ovġem 

krimin§ln²ky, vandaly a Ăvyvrhelyñ, jak je dneġn² spoleļnost plnŊ automaticky nazĨv§. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



17 
 

 

aǻȌŜǑ !ƴŜō ǇƻŘƴƛƪłƴƝ ǇǊƻ ƪŀȌŘŞƘƻ 

YƻƻǊŘƛƴłǘƻǊƪŀΥ LƴƎΦ LǊŜƴŀ wǳŘƻƭŦƻǾł 

__________________________________________________________________________

__________________________________________________________________________ 

 

 Michaela Pr§ġkov§  

PŚedn§ġka mŊ velmi zaujala. Kdyģ jsem sem ġla, vŢbec jsem neoļek§vala, ģe by mŊ to takhle oslovilo. P§nov® 

byli velmi sympatiļt², dok§zali n§m poradit a odpovŊdŊt na rŢzn® ot§zky. HroznŊ se mi l²bily pŚ²bŊhy ze 

ģivota. Zaujal mŊ pŚ²bŊh o tom, jak se k tomu dostali a co to vġechno obn§ġ². Moment§lnŊ jsem v situaci, kdy 

vlastnŊ nev²m, co vlastnŊ chci jednou dŊlat, proto jsem r§da, ģe jsem mŊla moģnost bĨt na t®hle pŚedn§ġce a 

popŚemĨġlet o sv®m budouc²m ģivotŊ.  

 Michaela Denkov§ 

PŚed dneġn²m semin§Śem jsem mŊla obavy, ģe mŊ to 

nezaujme a ģe prezentuj²c² podnikatel® budou pouze 

odŚ²k§vat nauļenĨ text o podnik§n². Nakonec mŊ ale 

pŚedn§ġka pŚ²jemnŊ pŚekvapila, hlavnŊ zap§lenost² 

prezentuj²c²ho do podnik§n². éZe semin§Śe m§m 

opravdu dobrĨ pocit. UrļitŊ m§m v pl§nu se pod²vat 

alespoŔ na jednu z doporuļenĨch kn²ģek.  

 Ġimon Zach 

PŚedn§ġka mi pŚiġla velice pŚ²nosn§, pŚedevġ²m v oblasti osobn²ho rozvoje. Mysl²m, ģe je velice zaj²mav® 

poslechnout si pŚ²bŊh lid², kteŚ² uģ podnikaj² a maj² s podnik§n²m osobn² zkuġenost. U Michala Nov§ka mŊ 

zaujalo jeho charisma a otevŚenost vŢļi studentŢm. Po celou dobu pŚedn§ġky bylo ticho a to, o ļem mluvil, 

d§valo smysl. éPŚ²bŊh Vojty Kaliny byl nem®nŊ pŢsobivĨ, po 2 mŊs²c²ch skonļil studium na vysok® ġkole, 

protoģe mu to nic ned§valo, a stal se hasiļem. Po veļerech a ve voln®m ļase hr§l v kapele. Ġel za svĨm snem a 

dnes m§ svou kapelu, kter§ mu vydŊl§v§. Mysl²m, ģe kaģdĨ mŢģe dos§hnout sv®ho snu t²m, ģe bude vŊŚit v to, 

co dŊl§ a pŢjde pŚes pŚek§ģky, vytrv§é Vojta s Michalem n§s motivovali.                                                          

 Vladim²r DolanskĨ 

Bylo zaj²mav® setkat se ļlovŊkem, kterĨ uģ nŊco ve sv®m ģivotŊ dok§zal. Dostal se z nuly na vrchol. éUrļitŊ 

mŊ to nakoplo k tomu, abych zaļal podnikat a ġel za svĨm snem. 

 Jan Albrecht 

Vģdycky jsem pŚemĨġlel o nŊļem takov®m jako je podnik§n² a jsem r§d, ģe jsem ġel na tuto pŚedn§ġku.  Byla 

to super zkuġenost a otevŚelo mi to oļi. Uģ v²m, ģe kdyģ nŊco chci, tak si za t²m mus²m j²té                                                                                                                   

 David Buri§n 

Dostal jsem na semin§Śi odvahu pustit se do vlastn²ho projektu, o kter®m jsem si myslel, ģe je to blbost. Ti 

dva p§nov® mi uk§zali, ģe probl®m nen² v tom, ģe by to byla hloupost, ale ģe mĨm jedinĨm protivn²kem jsem 

jen j§ s§m a mŢj strach z ne¼spŊchu. 


